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Kunratický zpravodaj 
 

Periodický tisk obce Kunratice u Cvikova, vycházející jedenkrát za dva měsíce. Vychází v obci Kunratice u Cvikova, evidováno 
Ministerstvem kultury České republiky pod č. 12356789/2015 . Obec Kunratice u Cvikova, IČ 00524301, se sídlem obecního 
úřadu Kunratice 145, 47155 Kunratice u Cvikova, e-mail: kunraticky.zpravodaj@seznam.cz 

Dnes s přílohou“Libereckýkraj“listopad a prosinec 2016 

Číslo: 8 Vydáno: 21 prosince 2016 

 

Úvodem: 

Toto vydání vychází mimo obvyklý termín, 
s posuvem tří týdnů. Důvodem byla potřeba 
vyčkat na příspěvky školy a mateřské školky 
v obci, tak, abyste mohli být informováni 
o dění ve škole v období letošního podzimu 
a nástupu zimy. Příští vydání vyjde v řádném 

termínu, tedy na konci měsíce ledna 2017. 

 

Slovo starosty 

Váţení spoluobčané, milí přátelé 
 
dovolte mi na sklonku roku podat několik 
informací o činnosti obce v uplynulém roce. 
Největší investiční akcí, kterou obec v tomto 
roce realizovala, byla oprava pěti úseků 
místních komunikací, na kterou se nám 
podařilo získat dotaci z ministerstva pro místní 
rozvoj. Výše dotace činila 1 milión korun, 
přičemţ celkové náklady na tuto akci byly něco 
málo přes 2,2 miliónu. Koncem Listopadu byla 
dokončena a řádně předána nová část 
veřejného osvětlení příjezdové komunikace 
"k Vargům". Náklady na realizaci byly cca. 180 
tisíc a obec ji hradila z vlastních zdrojů. Oprava 
koryta náhonu od zatáčky u Myšků k mostu 
u Dzierţawů byla posunuta na začátek příštího 

roku. Jako kompenzaci za prodlouţení termínu 
dokončení oprav, provede firma ZEPS 
bezplatnou opravu zadní cesty k 9 RD. 
   V nájemních bytech nad prodejnou jsme byli 
nuceni, z důvodu havarijního stavu sprchových 
koutů, přistoupit k výměně části společného 
bytového jádra ve dvou bytech. Celkové 

náklady byly téměř 80 tisíc. Z obdobného 
důvodu budeme muset opravit i terasu 
v bytovém domě, neboť nově provedená 
izolace a dlaţba neplní svůj účel a dodavatel 
stavby odmítl splnit reklamační nárok v rámci 
záruční lhůty. 
   Dokončena byla téţ druhá etapa obnovy 

střešního pláště kostela Povýšení sv. Kříţe 

v celkové částce přibliţně 590 tisíc, na kterou 
obec přispěla ze svého rozpočtu částkou 
50 tisíc. 
   Ne vše se v letošním roce podařilo. První byl 
výběr projektanta pro zhotovení projektu 
inţenýrských sítí v lokalitě plánované výstavby 
RD v lokalitě směrem na Lindavu. Podána byla 
pouze jedna nabídka a zastupitelstvo ji 
neschválilo. 
   Druhou věcí je pronájem restaurace 
v majetku obce. K 30. 9. 2016 skončil dohodou 
nájemce restaurace, pan Martin Posselt. Obec 
vyhlásila výběrové řízení. Přestoţe byla, dle 
mého názoru, zadávací dokumentace 
připravena velmi dobře, do výběrového řízení 
se ţádný uchazeč nepřihlásil a obecní 
restaurace tak prozatím zůstala zavřená. 
   Pro příští rok obec plánuje pokračovat 
v obnově a rekonstrukci místních komunikací, 
veřejného osvětlení a místních vodotečí 
(náhonů). V nadcházejícím roce téţ plánujeme 
investice do budovy školy, ve které bychom 
rádi vyměnili nevyhovující okna a dosluhující 
střešní krytinu. Rekonstrukcí by měl projít i sál 
kulturního domu včetně výměny oken celé 
budovy. Na všechny tyto akce se budeme 

snaţit získat další finanční prostředky a hledat 
vhodné dotační tituly. Obnovy by se měl dočkat 
téţ obecní mobiliář. Připraven je i mnohokrát 
avizovaný projekt multifunkčního sportoviště 
za prodejnou. Vše je otázkou financí. Pro příští 
rok jsou plánované příjmy na hranici 
9,2 miliónu korun. 

 Na závěr bych rád poděkoval zaměstnancům 
VPP za obětavost a pracovní nasazení při 
úklidu a údrţbě veřejných ploch a budov, 
organizátorům kulturních a společenských akcí 
za příjemné záţitky a všem, kteří se podíleli 
a podílejí na správě obce, za spolupráci. 
 Do Vánoc zbývá několik málo dnů, proto mi 
dovolte vám popřát klidné a radostné proţití 
těchto svátků a v roce 2017 pevné zdraví 
a také pevné nervy. 
 
Michal Iwanejko 
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Upozornění na úhradu 
poplatků a změnu 

v označovánínádob  
na odpad 

Vyzýváme občany, aby ve vlastním zájmu 
neprodleně uhradili veškeré závazky, které vůči 
Obecnímu úřadu mají, dříve neţ Obec přistoupí 
k jejich vymáhání platebním výměrem a po té 
případně exekucí, kdy výše pohledávek tak 
neúměrně vzroste. 

Neuhrazené poplatky za rok 2016 mohou 
poplatníci uhradit bez sankce do 31.12.2016 
převodem na účet 2800713243/2010. 
Při úhradě je nutno kaţdou platbu označit 
kromě příjmení poplatníka také příslušným 
variabilním symbolem.  

Poplatek za odpad je v obci povinen platit 
kaţdý, kdo má v obci trvalý pobyt. V roce 2017 
jiţ nebudou vydávány nálepky na nádoby 
na odpad, není tedy třeba tyto nádoby jakkoliv 
označovat. 

Současně Obecní úřad ţádá, aby poplatky 
za likvidaci odpadů  za rok 2017 byly občany 
hrazeny aţ po 1.1.2016. 

Dále upozorňujeme na oznamovací povinnost 
drţitelů psů: 

Drţitel psa je povinen ohlásit správci poplatku 
vznik a zánik poplatkové povinnosti do 15 dnů 
ode dne, kdy nastala. 

OÚ Kunratice u Cvikova 

 

Občan při jednání 

zastupitelstva 

Víte, ţe pokud jste plnoletými občany (nebo 
cizinci) s trvalým bydlištěm v Kunraticích 
u Cvikova (či vlastníte nemovitost v katastru 
obce Kunratice u Cvikova), máte moţnost 
na zasedání zastupitelstva obce promluvit? 
Proč toto své právo vyuţívá jen skupina 
občanů a oprávněných osob, jeţ by na prstech 
truhlářových rukou spočítal? 

 KDY SMÍM PROMLUVIT?  
Vyjádřím se k bodu programu - pokud se ho 
můj příspěvek týká. B) Zeptám se při 
interpelacích - pokud chci na svůj příspěvek 
okamţitou odpověď nebo pokud se mé téma 
neshoduje s navrţenými body programu. A) 
Vyjádřím se k bodu programu 1.) BOD S 
URČENYM OBSAHEM: Týden před zasedáním 

je znám jeho program. 
(http://www.kunraticeucvikova.eu/urad-
132/uredni-deska/). Obvykle mívá 20 přesně 
formulovaných bodů. Kaţdému hlasování 
k bodu předchází rozprava, do které se mohou 
hlásit jak zastupitelé, tak občané. Obsah 
příspěvku se musí týkat bodu programu. 
Občané vystupují ještě před zastupiteli. Je 
velmi malá šance, ţe těsně před hlasováním 
lze změnit názor zastupitelů na to, jak mají 
hlasovat. Nicméně lze takto nechat veřejně 
zaznít argumenty/protiargumentyk plán- 
ovanému usnesení; tyto argumenty budou 

součástí oficiálního záznamu. Na své případné 
dotazy nemusím dostat okamţitou odpověď 
(k tomu slouţí interpelace), ale mohu poţádat 
o písemnou odpověď, která musí být vyřízena 
do 30 dnů. S písemnou odpovědí se dá lépe 
“pracovat” - argumentovat a odvolávat se 
na ni.  

 “BOD 0”- HLASOVÁNÍ O PROGRAMU: 
PROSTOR PRO DODATEČNÉ NÁVRHY BODŮ 
Bod 0 přichází na řadu na samém začátku 
zasedání. V bodu 0 se lze vyjádřit k programu 
jednání a navrhnout doplnění nového bodu. 
Řečník tak má široký manévrovací prostor. 
Příspěvek ovšem vţdy musí obsahovat návrh 
bodu programu. Také je moţné v rámci bodu 0 
navrhnout změnu pořadí bodů programu (aby 
se např. petice občanů projednala na začátku 
zasedání). Jelikoţ ale občan nemá právo 
podávat návrhy, musí si jeho návrh osvojit 
někdo ze zastupitelů. Nedoporučujeme tento 
prostor vyuţívat příliš často; k jakémukoliv 
tématu se nyní lze vyjadřovat v diskuzi.  

DOSTAL/A JSEM SLOVO. CO TEĎ? 

a) Kdo mi udělí slovo a jak poznám, ţe uţ 
smím mluvit? Po úvodním slovu předkladatele 
vystupují občané; tedy ještě před zahájením 
rozpravy zastupitelů. K promluvě vás jmenovitě 

vyzve předsedající. b) Jak dlouho smím mluvit? 
Jednací řád obce zastupitelstva obce 
neobsahuje ţádný limit délky příspěvku. 
c) Můţe mě v průběhu vystoupení někdo 
přerušovat? Kromě předsedajícího 
nikdo.(otázkou je, zda toto všichni zastupitelé 
ctí) 
d) Jak mám svůj příspěvek formulovat? 
Stručně, jasně, výstiţně. Spíše věcně neţ 
emotivně. Tak, aby se posluchači neznalí 
vašeho problému dokázali dostat do obrazu. 
Aby se vztahoval k tématu (bodu programu). 
e) Jak příspěvek strukturovat? 1) zdvořilé 
oslovení (např. dámy a pánové); představení 
se 2) úvod – zde stručně představte Váš   
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problém (viz výše) 3) hlavní část – měla by 
především obsahovat návrh řešení problému 
(nekonstruktivní kritika nevede k úspěchu) 4) 
závěr - shrnutí. Pokud je v sále příliš velký 
hluk, poţádejte zastupitele a hosty o klid.  
f) Kolikrát za den se mohu přihlásit? Máte 
právo přihlásit se ke kaţdému bodu programu 
a k "bodu 0“. 

Kunratice u Cvikova jsou obcí, kde ze strany 
občanů a oprávněných osob je zájem o průběh 
jednání zastupitelstva mizivý. Tu a tam se 
dostaví ten, o jehoţ ţádosti(zpravidla o prodej 

pozemku) má zastupitelstvo rozhodnout, 
pravidelně je přítomno duo aţ trio příznivců 
dvouzastupitelů. Na posledním jednání 
zastupitelstva přítomni nebyli, naopak se 
v auditoriu objevil jiný občan s manţelkou. 

 

Oděv zastupitele a jeho 

mandát 

Jednou z povinností zastupitele je „jednat 
a vystupovat tak, aby nebyla ohroţena váţnost 
jeho funkce“. 
Zastupitel se stal zastupitelem z vůle občanů 
obce a měl by si jejich důvěry skutečně váţit. 
A onen projev váţnosti nespočívá jen v tom, ţe 
se více či méně pravidelně zúčastňuje jednání 
zastupitelstva, ale vzhledem ke své veřejné 
funkci si člen zastupitelstva uvědomuje, ţe 
kaţdé jeho jednání je podrobováno kritice 
veřejnosti a jen na něm záleţí, aby sizaslouţil a 
udrţel její důvěru. Následující řádky míří 

do muţské části zastupitelstva.  

Ač se to někdy nezdá, chování na veřejnosti se 
stále řídí pravidly společenské etikety.Normy 
správného vystupování na veřejnosti se sice 
s vývojem společnosti mění, ale jen velmi 
pomalu.  
Zastupitel svou váţnost mandátu dává všanc 
nejen tím, jak se v průběhu jednání 
zastupitelstva vyjadřuje(slovník, způsob 
vyjadřování, nikoliv názor či postoj), ale i svým 
zevnějškem. Minimálně lze očekávat, ţe 
zastupitel, pokud svou funkci hodlá skutečně 
vykonávat tak, aby neohroţoval její váţnost, 
by měl poskytnout jistou péči i úpravě svého 
zevnějšku. Byť by bylo bezesporu příjemné 
vidět své zastupitele k jednáním zastupitelstva 
přicházet v tmavém obleku, nelze je k tomu 
donutit. Lze však spravedlivě očekávat, ţe 
budou přicházet na jednání zastupitelstva 
oblečeni tak, aby právě jejich zevnějšek 
neohroţoval udrţení váţnosti funkce 
zastupitele právě oním konkrétním 
zastupitelem. Jak váţně přijímá svou funkci 

zastupitele, jakou váţnost jí přikládá člen 
zastupitelstva, který se na jednání obou 
předchozích zastupitelstev dostavil 
a jednání zastupitelstva účastnil v teplákách? 
Poprvé (říjnové jednání zastupitelstva) se snad 
bylo moţno domnívat se, vzhledem k obuvi 
onoho zastupitele, ţe to přehnal s péčí o svou 
kondici a prostě uţ se nestihl vrátit domů 
a převléknout se. Ovšem o měsíc (listopadové 
jednání zastupitelstva) později totéţ. Pro 
objektivitu- uţ jsem v řadách kunratických 
zastupitelů při jednání zastupitelstva zahlédl 
i firemní montérky. Funkce člena zastupitelstva 

obce je veřejnou funkcí. Člen zastupitelstva 
obce nesmí být pro výkon své funkce zkrácen 
na právech vyplývajících z jeho pracovního 
nebo jiného obdobného poměru, coţ jej však 
nečiní nekritizovatelným.  

Ne, vydání jakéhosi dresscode zastupitelů obce 
Kunratice u Cvikova nelze ani předpokládat, 
ani poţadovat.  Snad jen ti kdoţ se tu poznali, 
by se při přípravě k jednání zastupitelstva měli 
podívat do šatníku…. Jde 
o důstojnost a váţnost jejich mandátu, pokud 
ovšemsvůj mandát hodlají vykonávat 
s váţností a důstojností. 

T.M. 

 

Adventní čas v kunratické 

škole 

Poslední listopadová sobota přinesla letos 
do Kunratic vánoční atmosféru. Zaslouţily se 
o to velkou měrou děti, které za pomoci paní 
učitelek nacvičily vánoční představení. Součástí 
programu byla i divadelní hra o narození 
Jeţíška. Na zpívání v kostele navazovaly jiţ 
tradiční školní adventní trhy. Vystoupení ţáků 
bylo pro velký úspěch zopakováno ještě 
v Dětské léčebně ve Cvikově. Děkujeme všem, 
kteří se na nás přišli do kostela podívat. Ţákům 
pak patří veliká pochvala za jejich skvělé 
výkony a reprezentaci školy. 
Začátkem prosince navštívil naši školu Mikuláš 
s andělem a odměnil děti za jejich chování 
čokoládovými dobrotami. Děti mu zarecitovaly 
básničky a zazpívaly několik písniček. 
Další prosincovou akcí bylo vypouštění balónků 
s Českým Jeţíškem. Přestoţe nám počasí 
nepřálo, účast byla poměrně hojná. Tento rok 
bylo Jeţíškovi posláno přibliţně 
80 000 balónků z 379 míst v celé České 
republice. Doufejme, ţe si děti z tohoto 
odpoledne odnesly pěkné záţitky.  
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Dvanáctého prosince se celá škola vypravila na 
zámek Stránov. Na výletě jsme získali mnoho 
nových poznatků o vánočních tradicích v naší 
zemi. Děti si mimo jiné vyzkoušely péct 
cukroví, ochutnaly zámeckou vánočku, vyrobily 
si vlastní ozdobu na stromeček, stolovaly 
s kněţnou, věštily kníţepánovi budoucnost 
a zúčastnily se půlnoční mše. Výlet to byl 
opravdu vydařený. 
V prosinci nás ještě čeká vánoční besídka 
a také vánoční tvořivé dílničky. Děti se mají 
rozhodně na co těšit. 
Na závěr přejeme všem kunratickým 

obyvatelům klidné proţití vánočních svátků 
a do nového roku mnoho pohody. 
 

 
 

 
 

 

OZNÁMENÍ – od 11.12.2016 se 
změnily jízdní řády autobusových 

spojení. www.idos.cz 

 

Malotřídní kufrování 

12.10.2016 

Charakteristické chladné podzimní počasí 
provázelo třetí ročník „Málotřídního kufrování“. 
Studený vítr a neustálá hrozba deště ale 
neodradily téměř 130 dětí z 8 málotřídních škol 
z Českolipského okresu, které se sešly 
v Novém Boru, aby si poměřily síly 
v orientačním běhu. Orientační běh je sport, 
který spojuje vytrvalost v běhu se znalostí 
mapy. Děti z málotřídek ale prokázaly, ţe obojí 
zvládají výborně a předvedly výkony 
na jedničku s hvězdičkou. Prvňáčkům 

a druháčkům při jejich bloudění pomohly ještě 
fáborky, ale starší děti jiţ hledaly kontroly 
samy. Ze začátku panovala mezi závodníky 
i jejich „trenérkami“ moţná trochu nervozita, 
ale brzy se ukázalo, ţe závodění je hlavně 
zábava a i ti, kteří nevyhráli, si odnesli ze 
závodu pěkný záţitek. 

Kunratickou školu reprezentovali tito ţáci: 

2. ročník – Šimon Šafr (7. místo), Viktorka 
Urbanová (9. místo), Šimon Petrů(12. místo), 
Alan Hradiský (18. místo) z 26  

4. ročník – Jakub Petrů (5. místo z 28) 

5. ročník – Michal Doan (13. místo) 

Všem našim závodníkům gratulujeme k prvním 
závodům!! 

 

PŘIPOMENUTÍ VOLEBNÍCH 

VÝSLEDKŮ V KUNRATICÍCH 
U CVIKOVA 

Ve dnech 7. – 8. 10. 2016 se konaly volby 
do Zastupitelstev krajů a volby do Senátu 
parlamentu ČR. Naší obce se týkaly volby 
pouze do Zastupitelstev krajů. Jak vyplývá 
z následující tabulky, účast voličů v naší obci 
byla jako uţ tradičně velmi nízká, pouhých 
30,75 % voličů, tj. z celkového počtu 478 
voličů přišlo obálku do volební urny vhodit 
pouhých 147 obyvatel.  
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Kolik procent hlasů získaly strany 
od voličů v naší obci: 

 Starostové pro Liberecký kraj 29,25 
 Komunistická strana Čecha Moravy   

22,44 
 ANO 2011   17,68 
 Česká strana sociálně demokratická   

8,84 
 Občanská demokratická strana   7,48 
 Dělnická strana sociální 

spravedlnosti - Imigranty a islám 
v ČR nechceme!   2,72 

 Koalice Svoboda a přímá demokracie 
–TomioOkamura (SPD) a Strana Práv 
Občanů   2,72 

 TOP 09   2,04 
 Česká pirátská strana   2,04 
 Budoucnost pro Liberecký kraj   1,36 
 Národní demokracie   1,36 
 Úsvit s Blokem proti islamizaci   1,36 
 Změna pro liberecký kraj   0,68 

Výsledek krajských voleb v libereckém 
kraji graficky: 

 

K. Hradiská 

 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA – 
Kulturní a společenská 
komise (KaSK) 
Kulturní a společenskou komisi (KaSK) mnozí 
z vás pamatují jako SPOZ – Sbor pro občanské 
záleţitosti.  

Této veřejné práci se věnujeme teprve 
od února letošního roku a musím říci, ţe je to 
zajímavá činnost, která nám umoţňuje poznat 
nejen trochu historie naší obce, ale i mnohé 
ţivotní příběhy našich spoluobčanů. 

Chceme poděkovat všem, které jsme 

v tomto roce navštívili, za velmi laskavé a milé 
přijetí. Velmi oceňujemesjakou starostlivostí 
nás všichni přijali a mohli jsme si uţít krásný 
podvečer. 

Rádi bychom touto cestou blahopřáli naší 
nejstarší ţijící obyvatelce Váţené paní Marii 
Kováříkové, která oslavila krásných 103 roků. 
Doufáme, ţe nám to promine – u ţen se to 
přeci neříká :-), ale je to poţehnaný věk! Také 
děkujeme rodině paní Kováříkové a paní 
Hanákové za obzvláště vřelé přijetí v jejich 
rodinném kruhu při slavnostním obědě. 

Jsme velmi rádi, ţe máme příleţitost se takto 
seznámit s mnoha občany naší obce a získat 
tak obrázek o tom, jak a co dříve fungovalo, 
a co je třeba ještě udělat. Jsme rádi za kaţdou 
konstruktivní připomínku. 

Přejeme všem našim spoluobčanům pevné 
zdraví v nadcházejícím roce 2017 a Šťastné, 
klidné a veselé Vánoční svátky v rodinném 
kruhu. 

Na další shledání se těší Martina a Josef Černí 
za KaSK. 

 

Společenské setkání seniorů 
dne 30.9.2016 

Dne 30. září 2016 se po několikaleté odmlce 
opět uskutečnilo Společenské setkání seniorů 
na sále KD zde v Kunraticích. 

Nejen, ţe bylo krásné podzimní počasí, ale 
i bohatý kulturní program přispěli k dobré 

náladě a hojné účasti. Přestoţe nám začátek 
setkání zkomplikoval servisní zásah firmy ČEZ 
na elektrickém vedení v obci, dobrou náladu 
a program to neovlivnilo.Jen jsme museli 
nečekaně posunout začátek aţ na 18 hodinu. 

Celým večerem nás provázela skvělá kapela 
Dinosauři. Po krátkém přivítání následovalo 
taneční a pěvecké představení ţáků místní ZŠ 
pod vedením paní ředitelky. Dále se nám 
představily svým dynamickým vystoupením 
maţoretky ADELLINE při ZŠ Partyzánská 
z České Lípy.  

Sám za sebe musím říci, ţe jsme ani nečekali, 
a byli jsme mile překvapeni, ţe se mnozí zdrţí 
aţ do pozdních večerních hodin. Kapela na 
přání přidala několik písnía kolem 22:30 hod. 
jsme se rozcházeli do svých domovů. 

Tímto chci velmi poděkovat celému 
realizačnímu týmu pořadatelů a všem 
zúčastněným, kteří přispěli k dobré náladě 
a úspěšnému průběhu celého večera. 

https://media.novinky.cz/424/574245-original1-ehoxr.jpg
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Další fotografie z akce jsou na obecním webu. 

J.Č.  

 

Poděkování DIAKONIE 

BROUMOV 

Drazí přátelé Diakonie Broumov, 

dovolte nám prosím vyjádřit touto cestou naše 
upřímné DÍKY za spolupráci a pomoc, kterou 
jste nám v tomto roce poskytli. Ceníme si 
vašeho času, úsilí a víry, kterou jste vloţili do 
našeho poslání pomáhat lidem v sociální nouzi. 

Vy jste ti, díky kterým můţeme naplňovat 
myšlenku: „Nepotřebné věci potřebným.“  
Je těţké slovy vyjádřit, jak moc to pro naši 
firemní rodinu znamená,a jsme rádi, ţe jste 
součástí této rodiny. 

Nezapomínejme, ţe tím nejkrásnějším dárkem 
v Vánocům není to, co se zlatem třpytí, ale 
láska a lidské porozumění. 

Za Obecní úřad Kunratice u Cvikova připojuji 
také poděkování všem místním občanům, kteří 
se do sbírky zapojili, velmi si této formy 
pomoci váţím a podporuji ji, neboť v sociální 
oblasti jiţ několik let pracuji a s lidmi v sociální 
nouzi se často potkávám. 

Jiţ nyní avizuji, ţe sbírku ošacení budeme 
opakovat, nejspíše na jaře v roce 2017 a budu 
velmi ráda za Vaši účast. 

K.Hradiská 

Proč nosíme na kuliších 
bambule? 

Proč jsou na kuliších bambule? Slovo kulich, 
z keltského chulisos - byt, označovalo původně 
jakoukoli pokrývku hlavy určenou pro denní 
domácí nošení. Kulichy byly běţnou součástí 
oblečení na území obývaných Kelty a v dalších 
oblastech severně od Alp. Jejich uţívání sahá 
nepřetrţitě aţ do 16. století před naším 
letopočtem. Z dochovaných vyobrazení 
na keramice vyplývá, ţe bambule byly 
v některých obdobích aţ třikrát větší neţ 
zbytek čepice. O funkci bambulí se 
zatím vedou spory. Nejčastěji se uvádí, ţe by 
mohlo jít o kultovní předmět chránící člověka 
před zlými silami, 
o doplněk oděvu zvětšující opticky postavu 
a slouţící tak k zastrašení nepřítele, nebo jen 
o ochranu proti padajícímu sněhu a ledu 
v zimním lese. 

Je důleţité připomenout, ţev období tzv. Malé 
doby ledové trvalo zimní období aţ šest měsíců 
v roce, takţe se patrně jednalo o doplněk 
veskrze praktický. Nejznámější muzeum 
prehistorických kulichů se nachází v 
Innsbrucku. Jsou v něm i exponáty nalezené 
na našem území, včetně dokonale zachovalých 
kulichů z mufloní vlny objevených poměrně 
nedávno v praţském Motole. 

Krásné a klidné proţití Vánoc a potřebnou 
dávku štěstí a spokojenosti v roce 2017 Vám 
všem přeje redakce Kunratického zpravodaje. 

T.M.  
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Výhled počasí pro příštích 
třicet dnů 

Prvních třicet dnů astronomické zimy, bude 

podle výhledu počasí teplotně průměrných a 

sráţkově podprůměrných. 

 

Období od 20.-31.12.2016 

V první polovině období inverze – převáţně 

zataţeno nízkou oblačností, ojediněle mrznoucí 

mlhy, slabé sněţení nebo mrznoucí mrholení. 

Místy přechodně polojasno. Postupně přibývání 

frontální oblačnosti, místy déšť se sněhem, 

na horách sněţení. Ranní teploty 1 aţ -6 °C. 

Denní teploty -1 aţ 4 °C, na konci období aţ 

kolem 6 °C. 

 

Období od 1.-10.1. 2017 

Převáţně velká oblačnost – zataţeno aţ 

oblačno, na většině území občasné sněţení 

nebo sněhové přeháňky, v niţších polohách 

přechodně déšť se sněhem nebo sráţky 

mrznoucí. Jen přechodně polojasno. Ojediněle 

mlhy. Ranní teploty -2 aţ -8 °C. Denní teploty -

4 aţ 3 °C. 

 

Období od 11.-20.1. 2017 

Oblačno aţ polojasno, s občasným sněţením, 

v níţinách přechodně déšť se sněhem. Po ránu 

ojediněle mrznoucí mlhy. Koncem období 

oblačno aţ zataţeno a sráţky četnější. Ranní 

teploty -2 aţ -7 °C, při zmenšené oblačnosti aţ 

kolem -10 °C. Denní teploty -3 aţ 3 °C. 

 

 

 

Pranostiky 

ŘÍJEN 

Teplý říjen - studený listopad. 
Teplý říjen - studený únor. 
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím 
déle pěkné a jasné dny potrvají. 
Divoké husy na odletu - konec i babímu létu. 
Kdyţ kříţový pavouk se v říjnu ukrývá a 
nevylézá, není daleko do sněhu. 
Je-li říjen velmi zelený, bude zato leden hodně 
studený. 
Bouřka v říjnu třebas malá, sotva na to zima 
stálá. 
Říjen kdyţ blýská, zima plíská. 
Kolik dní v říjnu uplyne do prvého deště, po 
tolik dnů bude i v zimě pršeti. 
V říjnu mnoho deštů, v prosinci mnoho větrů. 
Mlhy v říjnu - sněhy v zimě. 
Studený říjen - zelený leden. 
Co v říjnu zimy přibude, v lednu jí opět ubude. 
V říjnu mráz a větry - leden, únor teplý. 
Mrazy v říjnu - hezky v lednu; krásný říjen - 
studený leden. 
Jestli sníh napadne toho měsíce a kolik dní 
trvati bude, tak stálá bude zima. 
Sněţí-li brzy v říjnu, bude mokrá zima. 
Kolikrát tohoto měsíce sněţí, tolikráte v 
budoucí zimě sníh padati má. 
Spadne-li v říjnu listí, bude mokrá zima. 
Kdyţ dlouho listí nespadne, tuhá zima se 
přikrade. 
Čím dříve listí opadne, tím úrodnější příští rok. 
Jestli má dub mnoho ovoce, bývá ráda tuhá a 

dlouhá zima. 
Kdyţ dub hojné ovoce dává, tak má velká zima 
a mnoţství sněhu býti. 
V říjnu hodně ţaludů a bukvic oznamuje zimy 
víc. 
Kdyţ se táhnou ptáci blízko k stavení, bude 
tuhá zima. 

Říjen a březen rovné jsou ve všem. 

LISTOPAD 

V listopadu hřmí - sedlák vesnou sní. 
Listopadové hřmění pšenici ve zlato mění. 
Kdyţ ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok nato 
bývá. 

Kdyţ krtek v listopadu ryje, budou na vánoce 
létat komáři. 
Stromy-li v listopadu kvetou, sahá zima aţ 
k létu. 
Padá-li listí v listopadu, jistě brzy přijde led, ale 
dlouho nepobude. 
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Kdyţ dlouho listí nepadá, tuhá zima se 
přikrádá. 
Kdyţ se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se 
brzo uchytí. 
Studený listopad - zelený leden. 
Listopadové sněţení neškodí vůbec osení. 
Jestliţe sníh listopadový dlouho zůstane, více 
neţ hnůj polím prospěje. 
Kdyţ napadá sníh na zelené listí, bude tuhá 
zima. 
V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to 
známka příští neúrody. 
Jaké povětří jest v listopadu, takové má býti 

měsíce března roku budoucího. 
Jaký listopad, takový březen. 
 
 
PROSINEC 

Studený prosinec - brzké jaro. 
Prosinec, kdyţ je mu zima, halí se v bílý koţich. 
Vane-li v prosinci vítr východní, špatnou naději 
mají nemocní. 
Kdyţ prosinec bystří, po vánocích jiskří. 
Je-li prosinec deštivý, mírný a proměnlivý, není 
se kruté zimy třeba báti. 
Prosinec proměnlivý a vlahý, nedělá nám zima 
těţké hlavy. 
Prosinec naleje a leden zavěje. 
Prýští-li ještě v prosinci bříza, nemívá zima 
mnoho síly. 
Mrazy, které v prosinci brzy ochabnou, 
znamenají zimu mírnou. 
Jaký prosinec, takové jaro. 
Jaký prosinec - takový červen. 
Hřmění v prosinci zvěstuje silné větry. 
Kdyţ v prosinci hrom ještě hučí, rok příští stále 
vítr fučí. 
Jaké zimy v prosinci, taková tepla v červnu. 
Je-li v prosinci Mléčná dráha jasně a zřetelně 
viděti, bude rok budoucí údorný; je-li však 
částečně viditelná, nebude mnoho obilí a vína. 
Mléčná dráha v prosinci jasná, bude v příštím 
roce úroda krásná. 
Po studeném prosinci bývá úrodný rok. 
Není-li prosinec studený, bude příští rok 
hubený. 
Kdyţ v prosinci mrzne a sněţí, úrodný rok na 
to běţí. 
Mrazivý prosinec, mnoho sněhu, ţíznivý roček 

bude v běhu. 
V prosinci-li zima, sníh-li hojně lítá, hojnost 
všady bývá ţita. 
Prosinec se sněhem na pěšině, ţitko je na 
kaţdé výšině. 
Mnoho sněhu v prosinci - mnoho ovoce a 
trávy. 

Pošmourný prosinec, dobré je znamení pro 
sady, lučiny i všechno osení. 

Jsou-li v zimě po cestách ledy, podaří se 
výborně zelí. 
 
 
LEDEN 

V lednu mráz - těší nás; v lednu voda - věčná 
škoda. 
Leden jasný, roček krásný. 
V lednu málo vody - mnoho vína, mnoho vody 
- málo vína 
Kdyţ v lednu hrom se ozve, hojnost vína je v 
očekávání. 

Jestliţe země v lednu měsíci otevřena jest a 
obzvláště kdyţ poslední větrové přitom bouří, 
tehdy panují rozličné nemoci. 
Kdyţ roste tráva v lednu, roste špatně v 
červnu. 
Mnoho sněhu v lednu, mnoho hřibů v srpnu. 
Co leden sněhem popráší, to únor s vichrem 
odnáší. 
Hojný sníh v lednu, málo vody v dubnu. 
Leden studený, duben zelený. 
Kdyţ není konec ledna studený, únor to 
dvakrát nahradí. 
Lednový déšť z pecnu odkrajuje. 
Lednová zima i na peci je znát. 
Lenivého tahá mráz za nos, před pilným 
smeká. 
Teplý leden, k nouzi krok jen jeden. 
Kdyţ v lednu včely vyletují, to nedobrý rok 
ohlašují. 
Jak vysoko v lednu leţí sníh, tak vysoko tráva 
poroste. 
Je-li leden nejostřejší, bude roček nejplodnější. 
Holomrazy - úrody vrazi. 
Ryje-li krtek v lednu, končí zima v květnu. 
Neţ v lednu sedláka, to radši vlka na poli viděti 
Suchý leden, mokrý červen. 
V lednu moc sněhu, v červnu moc sena. 

Kdyţ je leden bílý, je sedlákovi milý 
Je-li teplo v lednu, sahá bída ke dnu.  

Zdroj: http://www.pranostika.cz/ 

http://www.pranostika.cz/
































 


